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  ارديبهشت 1401 بود كه بالاخره بعد از بحث ها و چانه زني هاي 
زياد بين صنف ها و كس�ب وكارهاي مختلف با مجلس قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كسب وكار از سوی مجلس تصويب 
و از طرف رئيس جمهور ش�هيد رئيس�ي براي اجرا ابلاغ شد. 
بهمن همان س�ال نيز رهبر معظم انقلاب ب�راي چندمين بار 
تأكيد كردند كه »فرآيندهاي اداري براي كس�ب مجوز براي 
رفع اش�كالات مردمي كه مشغول كس�ب و كار هستند، بايد 
اصلاح، راه ها كوت�اه و مقررات زدايي بش�ود.« با تصويب اين 
قانون اقدامات بس�ياري در جهت ايج�اد پنجره واحد صدور 
مجوزهاي كس�ب و كار آغاز و اي�ن قانون موجب ش�د تا در 
حوزه هاي مختلف از جمله رش�ته حق�وق دانش آموختگان 
بسياري بتوانند از سد انحصاري كه مدت ها پيش روي آنها قرار 
داشت، عبور كنند و وارد حوزه شغلي مورد علاقه خود شوند. 
با وجود همه اينها ام�ا از ابتداي تصويب اين قانون س�ؤالات 
و ابهامات بس�ياري در مورد اين قانون و مي�زان تأثيرگذاري 
و صلاحي�ت اف�راد پذيرفته ش�ده مطرح مي ش�د. ابهاماتي 
كه اكنون با تغيير دولت بيش�تر از قبل نيز مطرح مي ش�ود، 
در همين راس�تا اخيراً خندان�ي رئيس كانون س�ردفتران و 
دفترياران خبر از اصلاح اين قانون داده و با بيان اينكه رئيس 
كميسيون حقوقي و قضايي مجلس در مس�ير اصلاح قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كس�ب و كار همراه و همدل است و 
كار به خوبي در حال پيشرفت است ابراز اميدواري كرده كه تا 
قبل از برگزاري آزمون بعدي سردفتران قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كسب و كار اصلاح شود. در اين شرايط »جوان«، به 
منظور بررسي سؤالاتي كه درخصوص اين قانون مطرح است 
با حامد دهقان، پژوهش�گر و حقوقدان گفت وگو كرده است. 

   
نظر شما درخصوص اظهارنظر آقاي خنداني رئيس كانون 
س�ردفتران و دفترياران مبني بر اينكه كار اصلاح قانون 
تسهيل در حال پيشرفت است، چيست و چقدر تغيير يا 

اصلاح قانون تسهيل را ممكن مي دانيد؟
بحث اصلاح يا تغيير قانون تس��هيل مجوزهاي كسب و كار در حوزه 
مجوزهاي حقوقي كه مدتي است از س��وي برخي ذي نفعان مطرح 
اس��ت، به نتيجه نخواهد رس��يد چون برابر م��اده ١١٢ قانون برنامه 
پنج ساله هفتم پيشرفت جمهوري اسلامي ايران مقرر داشته به ازاي 
هر ١00 هزار نفر جمعيت بايد ۶٩ سردفتر وجود داشته باشد كه براين 
اساس بايد تا پايان برنامه )حدود پنج سال آينده( جمعيت سردفتران 
اسناد رسمي در سراسر نزديك به 5٩ هزار و 500 نفر سردفتر برسد كه 
با وضعيت جذب سردفتر از سوی سازمان ثبت اسناد و املاك كشور 
و از زمان اجرايي شدن قانون تس��هيل صدور مجوزهاي كسب و كار 
حدود ٢ هزارو ٢00 فقره ابلاغ سردفتري اسناد رسمي براي پذيرفته 
شدگان سال ١۴0١ صادر شده است تا پايان برنامه سرانه سردفتر به 
عدد تعييني در برنامه هفتم نخواهد رس��يد و با توجه به اينكه قانون 
برنامه پنج ساله هفتم پيشرفت جمهوري اسلامي ايران در زمره قوانين 
بالادستي محسوب شده و چنانچه مجلس بخواهد قانوني مغاير با آن به 
تصويب برساند برابر آيين نامه داخلي بايد حداقل دو سوم نمايندگان 
به اين تغيير رأي بدهند كه در حال حاضر ب��ا توجه به صحبت هاي 
رئيس مجلس شوراي اسلامي كه اعلام داشتند خارج از برنامه هفتم 
ريل جديدي خلق نشود نه تنها حمايت نمي شود بلكه مانع كار او هم 
خواهيم شد وهيچ تصميمي در كشور نبايد خارج از برنامه هفتم گرفته 
شود و اولين كاري كه در كشور بايد انجام دهيم، اين است كه به برنامه 
هفتم تعهد داشته باشيم و هيچ تصميمي در كشور نبايد خارج از برنامه 
هفتم گرفته شود چه در حوزه اجرايي و چه سياستگذاري و در اجراي 
برنامه هفتم هيچ رودربايس��تي با هيچ كس نداريم و سند بالادستي 
ما برنامه هفتم اس��ت و زماني كه از وفاق حرف مي زنيم، وفاق همين 
اجراي برنامه هفتم و سياست هاي ابلاغي اس��ت كه بايد اجرا شوند 
مجلس شوراي اسلامي به تغيير قانون رأي نخواهد داد تغيير قانون 
تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار كه مورد تأييد رهبر انقلاب بوده 

امكان نخواهد داشت.
البته بنا بر اعلام آقاي محمد سرگزي، رئيس كميسيون قضايي مجلس 
طرح اصلاح قانون تسهيل مجوزهاي كسب و كار با عناوين ديگري در 
سامانه مجلس به ثبت رس��يده اس��ت تا بدين طريق به كميسيون 
قضايي ارجاع شود كه بنا بر اعلام معاونت قوانين مجلس طرح يادشده 
در كارگروه هاي تخصصي در حال بررسي است كه از معاونت قوانين 
مجلس تقاضا داريم بنا بر رويه كه داش��تند به دلي��ل مغايرت طرح 
مذكور با سياس��ت هاي كلي قانونگذاري و مغايرت ب��ا قانون برنامه 
هفتم دستور بايگاني آن صادر شود تا بدين طريق ريشه انحصار براي 

هميشه خشكانده شود.
برخي مدعي هستند كه قانون تسهيل صدور مجوزهاي 
كسب و كار موجب شده افرادي بي سواد جذب وكالت يا 

سردفتري شوند، در اين باره چه توضيحاتي داريد؟ 
همانطور كه سابقاً حجت الاس��لام و المسلمين محمدتقي نقدعلي، 
نايب رئيس كميسيون قضايي مجلس شوراي اسلامي اعلام داشتند 
جهت دسترسي به داده هاي آزمون وكالت با سازمان سنجش آموزش 
كشور مكاتبه شده و تمامی داده هاي آزمون وكالت اخذ و در اختيار 
تيم كارشناسي قرار داده شده است. داده هاي آزمون را بررسي كرديم 
و مشخص شد بالاترين نمره كسب شده يك درصد برتر كه از نخبگان 
مي باش��ند نمره ١0/۶3 از نمره ٢0 بوده اس��ت كه اين موضوع مؤيد 
آن است كه س��ؤالات آزمون وكالت از سطح بالايي برخوردار است يا 
سؤالات از استاندارد لازم برخوردار نيست غيراستاندارد بودن سؤالات 
باعث خواهد شد تفاوتي بين افرادي كه از سطح علمي بالايي برخوردار 
هستند و افرادي كه اطلاعات كاملي ندارد وجود نداشته باشد و اين 

موضوع سبب جذب بالاي متقاضيان خواهد بود. 
در بررس��ي هايي كه انجام داديم بالاترين نمره ت��راز آزمون وكالت 
١٢ هزار بوده كه از سوی يك نفر كس��ب شده است و تاكنون كسي 

نتوانسته تراز كامل آزمون وكالت كه ١5 هزار است را كسب كند.
درخصوص ادعاي برخي از ذي نفعان كه مي گويند افرادي 
با نمره چهار يا پنج موفق به ورود به حرفه وكالت شدند، 

نظرتان چيست؟ 
قريب به اتفاق مديران كنوني نهاد وكالت با پرسش هايي نظير تاجر 
كيست! كدام عقد لازم است! دادگاه حداكثر ظرف چند روز مكلف به 
صدور رأي است! قذف عبارت است از چيست و مانند اينها موفق به 
كسب ميانگين ١0يا بالاتر از نمرات خام شده اند، چگونه از داوطلباني 
كنوني انتظار دارند با پرسش هاي اختلافي، غيراستاندارد و فضايي 
و مهم تر از آن در كمتر از ٧3 ثانيه به پرسش هايي نظير پرسش ذيل 
به نحو مطلوب پاسخگو باشند برابر اعلام دانش آموخته  ممتاز دوره 
دكتري حقوق كيفري و جرم شناس��ي دانش��گاه تهران چنانچه در 
آزمون وكالت ١۴0٢ نهاد مزبور ش��ركت مي ك��رد، ميانگين نمرات 
خام او نس��بت به آزمون وكالت ١۴00، حداق��ل ٢0درصد كاهش 
داشت. لازم به ذكر است نامبرده در آزمون وكالت ١۴00 با ميانگين 
نمرات خام ۶۴/٧۶درصد نمره تراز كل نهايي ١0هزار و 3٢٧ را كسب 

كرده است.
معدل سال هاي قبل از قانون تسهيل چگونه بوده است؟

در زمان بررسي طرح تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار مسئولان 
كانون وكلا طي نامه اي از س��ازمان سنجش داده هاي آزمون وكالت 
سال هاي ٩٨ و ٩٩ را استعلام كردند كه سازمان سنجش در جواب 
اعلام كرد ميانگين يك درصد برتر آزمون هاي وكالت در س��ال هاي 
٩٨ و ٩٩، تراز ٩هزار و ٨3٧ و ٩هزار و ٨٩٩ مي باش��د كه با احتساب 
٧0درصد يك درصد برتر حداقل تراز قبولي براي ورود به حرفه وكالت 

تراز ۶ هزارو ٨٨۶ و ۶ هزار و ٩٢٩ مي باشد.
متعاقباً بعد از اجرايي ش��دن قانون تسهيل اس��تعلاماتي از سازمان 
سنجش انجام گرفت كه در پاسخ اعلام داشتند تراز يك درصد برتر در 
آزمون سال ١۴0٢، تراز ٩ هزار و 5۶٧ بوده كه با احتساب يك درصد 
برتر افرادي كه حداقل تراز ۶ هزار و ۶٩٧ كسب كردند، موفق به ورود 

به حرفه وكالت شدند.
عليهذا با توجه به اينكه حد نصاب يك درصد برتر 

شركت كنندگان آزمون وكالت قبل و بعد از قانون تسهيل مجوزهاي 
كسب و كار تغييرات قابل توجه اي نداشته است و با توجه به داده هاي 
آزمون وكالت كه نفر اول آزمون نمره تراز آن ١٢ هزار از ١5 هزار است 
و نمره تراز يك درصد برتر آزمون بين ٩۶ هزار و 500 تا ١0 هزار است. 
بنابراين كسب نمره تراز ۶ هزار و ٧00 براي ورود به حرفه وكالت نمره 
قابل قبولي مي باشد و حد نصاب مقرر در قانون تسهيل كه براساس 
يك كار كارشناس��ي براي رفع انحصار از وكالت مشخص شده قابل 
پذيرش اس��ت و هرگونه تغيير در اين حد نصاب س��بب خواهد شد 
مجدداً انحصار به حوزه صدور پروانه وكالت و دوران امضاهاي طلايي 

بازگشت داشته باشد.
در ضمن برابر جوابيه سازمان سنجش از مجموع تعداد ١۴ هزار ٢٩١ 
نفر قبول شدگان آزمون وكالت سال گذشته مركز وكلاي قوه قضائيه، 
٧0 درصد شركت كنندگان به تمامي س��ؤالات آزمون پاسخ دادند و 
تعداد ٢ هزار و ۴٢٨ نفر به يك سؤال پاس��خ ندادند )سفيد( و تعداد 

هزار و ٩٢5 نفر به يك سؤال پاسخ منفي دادند.
همانطور كه سابقاً رئيس اسبق كانون وكلاي همدان اعلام داشتند 
آزمون وكالت، آزمون حقوق اس��ت نه آزمون وكالت. بنابراين تلاش 
برخي ذي نفعان براي اصلاح قانون تسهيل مجوزهاي كسب و كار به 
بهانه جذب وكلاي كم س��واد در حالي مطرح شده است كه سازمان 
س��نجش آموزش اعلام داش��ته، تعداد ۴ ه��زار و 5٧٩ نف��ر از فارغ 
التحصيل دانش��گاه پيام نور در آزمون كارآموزي وكالت كانون هاي 
وكلاي دادگستري سال گذش��ته پذيرفته شده اند. بنابراين آزموني 
كه هر ساله از س��وی كانون هاي وكلاي دادگس��تري جهت جذب 
كارآموز وكالت برگزار مي شود، آزمون وكالت نيست؛ آزمون حقوق 
است. آزمون وكالت آزمون اختبار است كه قبول شده آزمون ورودي 
)تس��تي( بعد از گذران��دن دوره ١٨ماهه كارآموزي در آن ش��ركت 
مي كند. قانونگذار مقرر داشته قبول ش��ده آزمون كاراموزي وكالت 
در بدو ورود به او اطلاعات حقوقي آموزش داده بش��ود، دادگاه برود، 

كارآموزي انجام بدهد، پرونده وكالت بگيرد، بعد آزموني تحت عنوان 
اختبار از او بگيرند و به او پروانه پايه وكالت بدهند و تا زماني كه فرد 
در آزمون اختبار شركت نكند و قبول نشود و سوگند يا نكرده باشد 

وكيل محسوب نمي شود.
پيشتر ليلا رئيسي، رئيس سابق كانون وكلاي اصفهان در سخنراني 
در مجمع نمايندگان اصفهان اعلام داش��ته ب��ود، حرفه وكالت يك 
حرفه عملي اس��ت، وكيلي كه مدرك تحصيلي دكتري دارد و رتبه 
يك وكالت دارد اگر مهارت نداش��ته باش��د، مانند پزشكي است كه 
بدون مهارت و گذراندن دوره عملي بخواهد جراحي كند. اين موارد 
در حالي مطرح شد كه رئيس اسبق كانون وكلاي يزد نيز اعلام كرده 
بود كه به نظر من قبولي در يك آزمون تستي لزوماً به منزله داشتن 
سواد علمي نيست تجربه اينجانب در برگزاري چنددوره اختبار نشان 
مي دهدكه متأسفانه به رغم اتمام دوره كارآموزي باز فقر علمي كاملًا 
مشهود است، اين در حالي اس��ت كه اينها در آزمون پذيرفته شده و 
يك و حتي بعضاً دو دوره كار آموزي را گذرانده اند. از س��وي ديگر به 
نظر اينجانب بايد شيوه و تكاليف كارآموزي و وكيل سرپرست رو در 

راستاي علم اندوزي كارآموزان متحول كرد. 
اين آم�اري ك�ه از تع�داد پذيرفته ش�دگان در كانون و 
مركز وكلا گفتيد آمار كلي پذيرفته ش�دگان محس�وب 

مي شود؟
در آزمون مركز وكلاي قوه قضائيه كه سال جاري برگزار شد نزديك به 
١۶ هزار نفر جذب شدند كه بعد از استعلام از سازمان سنجش مشخص 
ش��د نزديك به ۶هزار نفر از پذيرفته ش��دگان با آزمون كانون وكلاي 
دادگستري كه چند ماه قبل از آزمون وكالت قوه قضائيه برگزار شده 
بود، مشترك بوده است. بنابراين ادعاي برخي از ذي نفعان كه سالانه 

نزديك به ٢5 هزار كارآموز وكالت جذب مي شوند، صحيح نيست.
چقدر آمار پذيرفته شدگان نسبت به قبل از قانون تسهيل 

افزايش پيدا كرده است؟

س��ابقاً در آزم��ون وكال��ت بح��ث ظرفي��ت مط��رح ب��وده و تعداد 
پذيرفته شدگان محدود بوده است. مثلًا از رتبه يك تا ١00 يا از رتبه 
يك تا هزار جذب مي شدند و به همين دليل اهميتي نداشته كه رتبه 
يك تا هزار هر كدام چه نمره اي آورده اند. ممكن است كه حتي نمره 
آنها از قبول شدگان فعلي نيز كمتر بوده باشد، ولي چون محدوديت 
بوده موجب شده بود كه افراد كمتري جذب شوند و طي بررسي هايي 
كه ما انجام داديم تراز حدود ٧0درصد قبول ش��دگان نزديك به هم 
است، يعني با فاصله خيلي كم پذيرفته مي شدند يعني قبلًا حداقل با 
تراز ٨ هزار و 500 پذيرفته مي شدند. الان با تراز ٧ هزار و اختلاف تراز 
حدود هزار و 500 بوده است. بعد از اجرايي شدن قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كس��ب و كار تراز اكثريت قبول ش��دگان كه ما از سازمان 
سنجش استعلام كرديم بين ٧ هزار تا ٨ هزار بوده است كه اين نشان 
مي دهد اكثر افراد نزديك به مرز بوده اند و ب��ا وجود اينكه در آزمون 
شرايط پذيرش را داشته اند به خاطر محدوديت در جذب و عدم پاسخ 
به چند تا تست پذيرفته نشده بودند كه با اجرايي شدن قانون تسهيل 

آنها موفق شدند وارد حرفه وكالت شوند.
با قانون تسهيل نس�بت به قبل از آن چه تعداد وكيل به 

جامعه وكلا اضافه مي شوند؟
با توجه به اينكه اكثر قبول شدگان در آزمون وكالت كانون وكلا و مركز 
وكلا مشترك هستند و همچنين بسياري از كساني كه پذيرفته شده اند 
وارد اين حرفه نمي شوند يا شرايط كار در اين خصوص را ندارند يا بعضاً 
وارد سردفتري مي شوند و مواردي از اين قبيل سبب شده حدوداً ٧ يا 
٨ هزار نفر بيشتر از قبل جذب شوند سابقاً تعداد پذيرفته شدگان در 

سال هاي مختلف از ٢ هزار تا ۴ هزار نفر متفاوت بوده است.
از چه تعداد شركت كننده اين تعداد پذيرفته مي شوند؟

در آزمون كانون هاي وكلا نزديك به ٩0 هزار نفر ش��ركت كردند كه 
حدوداً ١0 درصد از شركت كنندگان قبول شدند. اين در حالي است 
كه قبلًا جذب بين 3تا ۴درصد بوده است. حالا يك نكته اي هم وجود 
دارد كه برابر آيين نامه لايحه استقلال كانون وكلاي دادگستري اين 
افرادي كه قبول مي شوند تا زماني كه در آزمون اختبار كه بعد از ١٨ 
ماه دوره كارآموزي برگزار مي شود، پذيرفته نشوند و سوگند ياد نكنند 
وكيل محسوب نمي ش��وند و به عنوان كارآموز وكالت تحت نظارت 
كانون وكلا و مركز وكلا و تحت نظارت وكيل سرپرس��ت هس��تند و 

بايد آموزش ببينند.
مسئله اصلي كه مس��ئولان كانون و مركز مطرح مي كنند اين است 
كه وقتي اين تعداد زياد وكيل وارد جامعه مي ش��ود، فارغ از باس��واد 
و بي س��وادي بازار يك عده ديگر را از بين مي برند. هم خودشان وارد 
مي شوند و بازار كار ندارند هم بازار عده اي ديگر را از بين مي برند، يعني 

هم كساني كه بودند و هم كساني كه مي آيند دارند ضرر مي كنند. 
الان هم كانون وكلا و هم مرك��ز وكلا اين تكلي��ف را دارند كه به 
سامانه شفافيت ملحق ش��وند، ولي آنها هنوز اين كار را انجام 
نداده اند يا مث��لًا بايد دوره كارآم��وزي را الكترونيكي انجام 
دهند كه اين كار را نيز انجام نداده اند. فرار برخي مسئولان 
كانون وكلا از شفافيت باعث شده مردم نتوانند وكلاي مورد 
نظر خ��ود را انتخاب كنند. بنابراين براي حل اين مش��كل 
طرحي از س��وی نماينده مردم خميني شهر با عنوان »طرح 
دسترس��ي مردم به وكلاي دادگستري« تهيه ش��ده و تقديم 
مجلس شوراي اسلامي ش��ده اس��ت برابر اين طرح و در راستاي 
ايجاد فرهنگ اس��تفاده از وكيل دادگس��تري ب��ا تعرفه هاي 
مقرون به صرفه، قوه قضائيه با ايجاد س��امانه الكترونيكي 
في مابين اصحاب دعوي و وكلاي دادگس��تري ارتباطي 
برقرار مي كند تا متقاضيان اخذ وكي��ل بتوانند در زمان 
ثبت ش��كواييه يا دادخواس��ت ضمن اعلام شرايط خود 
و اس��تطاعت مالي، اين امكان را براي وكلا فراهم كنند تا 
با ورود به سامانه، چنانچه ش��رايط اعلامي آنها مورد رضايت 
اس��ت نس��بت به پذيرش وكالت متقاضيان اقدام كنن��د و مركز 
آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه مكلف اس��ت، امكان ارسال 
درخواست اخذ وكيل را از طريق درگاه ملي قوه قضائيه براي 
عموم مراجعين به درگاه مذكور فراهم كند. به گونه اي كه 
در زمان ثبت دادخواست يا شكواييه، متقاضيان اخذ وكيل 
بتوانند گزينه »متقاضي استفاده از خدمات وكالت و ارسال 
دادخواست يا شكواييه براي وكلا هستم« را انتخاب كنند 
در صورت انتخاب گزينه مذكور از سوی مراجعين به درگاه 
ملي قوه قضائي��ه، با رعايت محرمانگ��ي و حريم خصوصي افراد 
شرح دادخواست يا ش��كواييه و اطلاعات درخواستي فرد از 
قبيل ميزان استطاعت جهت پرداخت حق الوكاله و حوزه 
جغرافيايي اس��تاني وكيل را به حساب كاربري وكلاي 
رسمي دادگستري كه قبلًا آمادگي خود را براي دريافت 
درخواست هاي موضوع اين ماده اعلام كرده اند و سوابق 
كاري آنها در سامانه شفافيت وكلا مشخص است، ارسال 
مي ش��ود. در صورت پذيرش درخواس��ت توس��ط وكيل 
اقدامات بعدي جهت ثبت قرارداد الكترونيك وكالت از اين 
سامانه ادامه خواهد داشت. بنابراين با اجرايي شدن طرح مذكور 

پيش بيني می شود بازار رقابتي وكالت پر رونق تر از گذشته شود. 

يك حقوقدان در گفت و گو با »جوان« مطرح كرد
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قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار تغيير نخواهد كرد
»جوان« در گفت وگو با حامد دهقان، پژوهشگر و حقوقدان ابهامات مطرح شده در مورد تأثيرگذاري قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب و كار 

و همچنين اخبار منتشر شده را در مورد اصلاح آن بررسي كرده است 

رضا عليپور
   گفت وگو

مسئله اصلي كه 
مسئولان كانون و 

مركز مطرح مي كنند 
اين است كه وقتي 

اين تعداد زياد وكيل 
وارد جامعه مي شود، 

فارغ از باسواد و 
بي سوادي بازار يك 
عده ديگر را از بين 

مي برند. هم خودشان 
وارد مي شوند و بازار 
كار ندارند هم بازار 

عده اي ديگر را از بين 
مي برند

تا پايان برنامه سرانه سردفتر به عدد تعييني 
در برنامه هفتم نخواهد رسيد و با توجه به اينكه 

قانون برنامه پنج ساله هفتم پيشرفت جمهوري 
اسلامي ايران در زمره قوانين بالادستي 

محسوب شده و چنانچه مجلس بخواهد 
قانوني مغاير با آن به تصويب برساند برابر 

آيين نامه داخلي بايد حداقل دو سوم نمايندگان 
به اين تغيير رأي بدهند


